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Condol
Línia Cornellà se
solidaritza amb les
víctimes d’Orlando

Esports pàg 14
L’entrenador Jordi Roger 
renova amb el Cornellà i 
seguirà un any més al club

Agenda Nacional pàg 3
L’AMI promourà consultes
a l’àrea metropolitana 
per buscar adhesions

Conflicte laboral pàg 6
General Electric anuncia
que tancarà la planta
que té a Cornellà

Cultura pàg 12
Leo Bassi serà el plat fort
del Festival de Pallassos

Comerç pàg 13
Tanca la botiga Balasch, 
la més antiga de la ciutat

El Ple torna a esquivar el debat
sobre el procés sobiranista

PSC, PP i C’s veten una moció en suport als investigats per l’Audiència per donar suport a la declaració del 9N pàg 6

pàg 8

Art per fer escola
El mural de la Sant Miquel convida a educar els infants “en la tribu”
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L’Associació de Municipis per la
Independència (AMI) vol obrir-se
pas a l’àrea metropolitana. Aquest
va ser l’objectiu que va verbalitzar
la seva presidenta, Neus Lloveras,
a finals de maig a Badalona. La
proposta es concreta en l’impuls
de consultes ciutadanes sobre
l’adhesió a l’òrgan independen-
tista que aplega 786 dels 948
municipis de Catalunya –tot i
que només el 43% de la població
catalana–. Lloveras va assegurar
que la participació a l’AMI té una
“transcendència prou gran” com
per plantejar-ho a la ciutadania. 

La voluntat de penetrar a la
corona metropolitana no és una
qüestió sense importància: es

tracta de l’àrea on més gent hi
viu –més de tres milions– i on l’A-
MI és gairebé inexistent. De fet,
Lloveras va assegurar a l’abril
que és en aquesta zona on “encara
hi ha molta feina a fer”. 

Una bona part de l’àrea me-
tropolitana correspon al sud del
Baix Llobregat, la zona més po-
blada d’una comarca que té la
meitat dels seus municipis adhe-
rits a l’AMI –17 dels 30–, els
quals, però, estan situats majori-
tàriament al nord i al centre. Sant
Just i Castelldefels són l’excepció
d’una àrea clau per als interessos
de l’ens independentista. 

Dies després de la visita de Llo-
veras a Badalona, la comissió exe-
cutiva de l’AMI va aprovar el pla
d’actuació de l’entitat, que con-
templa les consultes en els prò-
xims mesos. També es va pre-
sentar, davant les més que possi-

bles dificultats, un informe jurídic
explicant com “esquivar” les ma-
jories plenàries –l’AMI exigeix
majoria absoluta al Ple per ac-
ceptar-ne la incorporació–o els ve-
tos que puguin venir del govern es-
panyol. En aquest sentit, Lloveras
va afirmar que “s’ha demostrat que
quan hi ha voluntat de fer una con-
sulta es fa” i que la “fórmula no ha
de ser el problema”.

El primer pas de tot plegat
serà reunir-se el 29 de juny amb
l’alcaldessa de Barcelona, Ada
Colau, per presentar-li la proposta
de consulta. Ara per ara la capi-
tal catalana és “municipi obser-
vador” –no té dret a vot a les reu-
nions–, després que no s’assolís
la necessària majoria absoluta al
Ple el setembre passat. A partir
d’aquí, l’AMI vol ampliar el radi
d’acció i reunir-se amb consisto-
ris de la corona metropolitana. 

Picant pedra
» L’AMI vol impulsar consultes ciutadanes als municipis de l’àrea metropolitana perquè s’hi adhereixin

» L’entitat ha presentat un estudi jurídic per “esquivar” les possibles dificultats que se’n derivin

F. Javier Rodríguez
BAIX LLOBREGAT

CORNELLÀ4Els precedents de
les iniciatives municipals a l’àrea
metropolitana per adherir-se a
l’AMI no són gaire positius, a
priori. I és que els diferents
plens, amb alguna excepció, han
rebutjat aquest moviment.
Aquest és el cas de Cornellà, que
el juliol de l’any passat va deba-
tre sobre entrar o no a l’ens in-
dependentista. 

En aquella sessió el PP va
presentar una moció “sobre l’ad-
hesió o no” de Cornellà a l’AMI.
El seu portaveu, Daniel Serrano,
va expressar durant la seva in-
tervenció que la voluntat de la
formació popular era que l’A-

juntament digués “alt i clar ‘no’
al projecte separatista”. 

ERC, per la seva banda, va
presentar una moció alternativa
que era una esmena a la totalitat
a la del PP, on demanava l’ingrés
de Cornellà a l’AMI. La seva cap
de files, Raquel Albiol, va afirmar
que no eren ells “simplement” els
que havien presentat la moció,
sinó també la “societat civil” i els
15.675 cornellanencs que van
anar a votar el 9N. 

Finalment, i després d’un
encès debat, el Ple va donar un
‘no’ “rotund” a l’AMI, tal com va
descriure aleshores la portaveu
socialista, Emilia Briones. 

Un no “rotund” del 
Ple de Cornellà a l’AMI

Si l’Ajuntament (esquerra) s’adherís a l’AMI, Cornellà lluiria aquest senyal a l’entrada del seu terme (dreta). Fotos: Arxiu
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Actualitat a la xarxa

#AliDEP

@KasperJuul_0: RIP Muhammad Ali. Un
dels més grans esportistes de tots els
temps. Gran exemple de l'esportista com-
promès, a diferència dels robots d'avui.

#LoRiuÉsVida

@AdaColau: Perquè l'aigua és un bé
comú que hem de protegir, avui a
Barcelona érem una gran #Riuada5J.
#LoRiuÉsVida.

#LoveWins

Un diari plural

per @ModernetdeMerda    

4Lo feixisme no és vida

No escriuria aquestes últimes línies
pesades i reincidents sobre Tortosa
si determinada gent no hagués
tractat a tot un país d'imbècil amb
una supèrbia lamentable.

Destacaria tres arguments
molt concrets que des de l'Ebre
s'han fet servir aquests dies per
justificar l'atreviment. Tres ar-
guments buits de contingut que,
pel bé de la democràcia, convin-
dria que no tornéssim a escoltar
mai més, enlloc, contra ningú.

Primer argument. "Hi ha gent
que ara tem les urnes, és curiós".

Sembla mentida que en ple
segle XXI, després d'haver patit
totes les catàstrofes possibles de-
rivades del feixisme, i creient que
sabem com funcionen les demo-
cràcies consolidades, encara si-
guem capaços de caure en aquest
parany. La democràcia va de vo-
tar, evidentment, però per sobre
de tot va d'assegurar i reconèixer
els drets humans bàsics. Si no es
compleix aquesta condició, el fet
de posar urnes davant d'una de-
cisió és irrellevant. Seria demo-
cràtic votar si preferim que ma-
tin els tortosins majors de 80 anys
amb una escopeta o bé amb una
ballesta, per exemple? 

Probablement no, perquè s'es-
taria violant la idea clau de la de-
mocràcia en nom d'una llibertat,
d'unes urnes, que no tenen res a
veure amb un sistema democrà-
tic. No, la condició humana no es
vota; es protegeix com sigui.

Per tant, ningú tem les urnes,
alcalde. Vostè, havent permès
que es voti si s'ha de retirar o no
un monument d'exaltació fran-
quista, ha afusellat un pilar bàsic
de la democràcia. Jo no temo les
urnes, temo els covards.

Segon argument. "És un tema
local dels tortosins. Deixeu-nos de-
cidir en pau". Aquest victimisme
de territori ferit pot ser utilitzat,
amb raó, en trenta mil casos. Hi ha
milers d'exemples que demos-
tren que l'Ebre, en general, ha es-
tat sovint maltractat. Però aquest
no n'és un. I, probablement, el cas
dels bous tampoc. Teniu mala
sort, tortosins, perquè els vostres
dos temes mediàtics tenen a veu-
re amb els drets humans i els
drets animals, i qui va contra con-
ceptes tan bàsics i globals com
aquests no pot pretendre escudar-
se en decisions d'àmbit local.

El que simbolitza la tortura
animal no és un divertimento lo-
cal de Tortosa, no és una opció
de vida d'un poble, és un atemp-
tat d'abast global que poc té a
veure amb fronteres munici-
pals. I el que simbolitza el mo-
nument feixista que exalta una
victòria d'un dictador no és una
anècdota de la vostra ciutat, no
és un costum llunyà o una tra-
dició que convé respectar, és
una tragèdia comuna que re-
percuteix en tots els demòcrates.
Siguin de Tortosa, de Bangkok o
de Berlín. Perquè posa en qües-
tió la mateixa democràcia.

Tercer argument. "No el con-
siderem franquista, l'hem rein-
terpretat".

És potser un dels arguments
més al·lucinants. La lògica de la
tradició, d'haver-se acostumat a
un símbol així, és molt perillosa.
Tan perillosa com utilitzada per
alguns tortosins. Seguint el seu ar-
gument, hauríem de preguntar-
nos si un dia els veïns de Maut-
hausen consideren que aquells
camps són espais històrics de lli-
bertat i d'amor perquè, des del seu
punt de vista, amb el pas del
temps han acabat considerant-ho
així, haurem de respectar aque-
lla decisió local i deixar de veure
els camps com a testimonis de
l'horror? Funciona així la me-
mòria històrica? És lamentable
que molts tortosins apel·lin al
costum, a la tradició o a una re-
interpretació subjectiva per de-
fensar una obra feixista. 

Feixista sense matisos. És un
fet gravíssim que la ciutat es pre-
gunti a si mateixa si ha de man-
tenir o no els honors al feixisme.
I és encara més insuportable que
el seu alcalde defensi aquesta
pràctica apel·lant precisament a
la democràcia que està contribu-
int a debilitar.

Posem-nos-ho al cap o no ti-
rarem endavant amb aquesta
pobra democràcia que acabem
d'iniciar. Les odes al feixisme no
es pregunten, sinó que s'eliminen.
No es deixen de veure com a fei-
xistes, encara que hagin passat els
anys. I, sobretot, no es conside-
ren mai temes locals. Perquè és
quan es consideren locals que,
amb el temps, acaben fent-se
globals i devastadors. Mai més,
sisplau, Tortosa. Mai més.

Les odes al feixisme

no es pregunten,

sinó que s’eliminen.

I no es consideren 

mai temes locals

@SantiVila: De nou un fanàtic fa plorar el
món, assassinant 50 innocents que ni
coneixia. El meu condol per a les víctimes
i per a la família del botxí.

4Canvi climàtic al PPC
per David Rabadà

Durant aquest abril de 2016 la
diputada del PPC Marisa Xan-
dri va utilitzar un article meu
publicat al diari e-Notícies per
tal de negar el canvi climàtic al
Parlament de Catalunya. Just
avui, i remenant Internet,  m'he
adonat de l'ús del meu article
per part del PPC. 

He de dir al respecte que el
meu article no nega l'acció hu-
mana en l'escalfament global,
només critica l'exageració que
alguns mitjans i científics n'han
fet al respecte. Prego, doncs,
que la política no faci cap ús
partidista de les discussions

entre científics. I una disculpa
per part del PPC no estaria
malament. 

El senyor Albiol potser
està molt avesat a fer crítiques
incendiàries, i potser els del
seu partit també, però en
ciència valorem els fets per
veure'ls clars, els contrastem
per saber si són reals i final-
ment proposem la interpre-
tació més lògica, que no sem-
pre acaba sent la més veraç.
És a dir, que el marge d'error
sempre volteja les hipòtesis
científiques. Que tal si fan el
mateix alguns polítics?

Un diari participatiu
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Les eleccions espanyoles del passat 20 de
desembre no van ser dolentes per a l’in-
dependentisme, però tampoc es pot dir
que fossin bones. ERC, amb nou diputats,
i CDC –sota la marca Democràcia i Lli-
bertat–, amb vuit diputats, van veure com
la formació més votada va ser En Comú
Podem, que va aconseguir 12 represen-
tants al Congrés. Ara, la manca d’acord
entre els principals partits espanyols per
formar govern dóna una nova oportuni-
tat a l’independentisme per mobilitzar els
seus votants el pròxim 26 de juny.

ERC i CDC, que aquesta vegada no es
presenta en coalició, tornen a apostar pels
mateixos candidats. Els republicans ho
fan per la dupla Gabriel Rufián-Joan Tar-
dà, amb Rufián com a número 1, mentre
que la candidatura convergent l’encap-
çalarà Francesc Homs, que va derrotar en
unes eleccions primàries Sílvia Requena.
Les dues formacions hauran de compe-
tir entre elles per atraure el vot indepen-
dentista, però al mateix temps hauran
d’intentar retallar la distància que els va
separar el 20D de la candidatura d’En
Comú Podem liderada per Xavier Do-
mènech, el qual torna a afrontar el rep-

te al capdavant de la formació que im-
pulsa Ada Colau.

“Sortim a guanyar. Nosaltres sí que po-
dem, tenim les majories socials per fer-ho”,
va declarar fa uns dies Rufián en una en-
trevista a l’Ara. Durant aquesta entrevis-
ta, el republicà també va assegurar que “vo-
tar Podem a Catalunya és rendir-se, és de-
manar permís”. D’altra banda, el candidat
convergent, Francesc Homs, va assegurar
en un acte de suport als imputats del 9N
que “el 26J hem de tornar a les urnes per
defensar Catalunya”.

BATET PER CHACÓN
L’única cara nova per al 26J és la socialis-
ta Meritxell Batet, que substitueix Carme
Chacón al capdavant de la llista del PSC
després que aquesta última renunciés a fi-
nals d’abril a repetir com a candidata dels
socialistes catalans. Batet té el repte de mi-
llorar els vuit diputats socialistes de les da-
rreres eleccions. Tot i que ja eren uns re-
sultats dolents per al PSC, les enquestes
tampoc són ara gaire prometedores.

Per últim, Ciutadans, amb Juan Carlos
Girauta repetint com a candidat, voldrà mi-
llorar els 5 diputats aconseguits, que van
suposar una decepció després que les en-
questes prèvies els van situar amb opcions
de victòria; mentre que el PP de Jorge Fer-
nández Díaz té totalment assumit que la
seva batalla no passa per Catalunya.

» Les noves eleccions espanyoles permetran al sobiranisme intentar mobilitzar més els seus votants 
» Els dos partits independentistes repeteixen candidats: Gabriel Rufián (ERC) i Francesc Homs (CDC)

Albert Ribas
CORNELLÀ

26J: una nova oportunitat

RENÚNCIA4El 20D va tenir una absència
entre les formacions polítiques catalanes,
la CUP. Ara a aquesta llista cal afegir-hi
Unió, que va anunciar a mitjans d’abril que
no repetiria. 

Els democristians, després de no acon-
seguir cap diputat en els darrers comicis,
en els quals van presentar Josep Antoni Du-
ran i Lleida com a candidat, han decidit no
tornar-ho a intentar. “No podem articular
una proposta electoral a curt termini. No
ha estat una decisió fàcil. L'hem pres amb
el cap”, va explicar Ramon Espadaler. Tot
i això, Espadaler va dir que la seva forma-
ció té futur perquè representa l’espai del “ca-
talanisme centrat”. Un espai que el líder
d’Unió veu orfe, motiu pel qual el partit ha
recomanat a la militància que voti en

blanc perquè, segons Espadaler, “cap par-
tit recull els nostres plantejaments”. 

D’altra banda, els motius de la CUP per
no presentar-se són coneguts. La forma-
ció de l’esquerra independentista, tal com
va explicar abans del 20D en el seu Con-
sell Polític celebrat a Perpinyà, considera
que “no té sentit presentar-s’hi”. “No ens
presentem a unes eleccions a les quals no
ens sentim interpel·lats a fer-ho. El Par-
lament espanyol no és un marc d’oportu-
nitat per a la consecució de la indepen-
dència”, van afirmar els cupaires el mes de
novembre a Perpinyà.

En aquesta ocasió, caldrà veure si algun
membre de la CUP, tal com va fer l’exdi-
putat Quim Arrufat, recomana el vot per
En Comú Podem o no.  

La CUP i Unió, absents
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El Ple torna a posar dificultats per
debatre qüestions relacionades
amb el dret a decidir o amb el pro-
cés sobiranista. L’últim episodi va
tenir lloc durant la sessió de maig,
quan la portaveu d’ERC, Raquel
Albiol, va fer un prec on lamen-
tava que la Junta de Portaveus ha-
gués tirat enrere una moció de
Cornellà en Comú en suport als
consistoris investigats per donar
suport a la declaració del 9N. Al-
biol va dir que ho considerava una
“falta de respecte” envers les per-
sones i institucions investigades
per l’Audiència Nacional. 

Línia Cornellà ha tingut ac-
cés a l’acta de la Junta de Porta-
veus que va “vetar”, en paraules
d’Albiol, que la moció arribés al
Ple de maig. Allà, el PSC va es-
grimir, de nou, el Reglament

Orgànic Municipal (ROM), el
qual en el seu article 141 estableix
que al Ple s’han de debatre qües-
tions relacionades amb la ciutat.
“No podem dir que no afecta Cor-
nellà”, va argumentar Albiol al
seu prec, la qual explica a aques-
ta publicació que des del PSC van
dir literalment a la junta que
“els plens hi són per parlar de te-
mes importants”. “Els grups mu-
nicipals s’han d’intentar cenyir al
ROM”, van insistir els socialistes
en aquella junta. 

PP i C’s, per la seva banda, van
qüestionar a la junta la idoneïtat
de la moció i van acabar de de-
cantar la balança. El portaveu del
PP, Daniel Serrano, va dir que no
entenia “què ha de fer l’Ajunta-
ment pressionant l’Audiència”. 

Iniciativa va votar a favor de
portar la moció al Ple perquè, com
diu el seu portaveu, Arnau Funes,
“tot s’hi pot debare”. 

Des de Cec han dit que no tor-
naran a presentar la moció per-
què ja s’imaginen la resposta.  

El Ple torna a esquivar el debat 
sobre el procés sobiranista

» PSC, PP i C’s impedeixen que hi arribi una moció en suport dels 
investigats per l’Audiència per donar suport a la declaració del 9N

General Electric tancarà 
la seva planta a Cornellà

PACTE4Els sindicats i General
Electric han arribat a un princi-
pi d’acord sobre l’ERO plantejat
als seus centres a l’estat, que tot
i establir menys acomiadaments
contempla el tancament de la
planta que l’empresa té a la ciu-
tat –la qual dóna feina a 65 per-
sones–. 

En un principi l’empresa va
presentar un expedient que con-
templava l’acomiadament de
175 treballadors. Ara, l’afectació
és inferior, ja que queda en 139,
dels quals 102 són de la factoria
que la companyia té a Barcelo-
na –GE Wind–. Pel que fa a Cor-

nellà, tot i que la planta serà tan-
cada definitivament, s’han pac-
tat 28 recol·locacions de treba-
lladors de la mateixa a Bilbao, on
l’empresa té un altre centre. 

En un comunicat, CCOO ha
expressat que “no està d’acord”
amb els motius que addueix
l’empresa per tirar endavant l’E-
RO i que “no es resigna al tan-
cament” de la planta GE Hydro
al municipi. També ha explicat
que han acceptat l’acord per
“evitar un escenari pitjor per als
empleats afectats”. Ara, cal que
aquest preacord sigui ratificat per
l’assemblea de treballadors. 

Balmón s’eximeix de culpa per
les contractacions irregulars

CAS MERCURI4L’alcalde i vice-
president de l’Àrea Metropolita-
na de Barcelona (AMB), Antonio
Balmón, va declarar el passat
dijous 9 de juny als jutjats de Sa-
badell en qualitat de testimoni pel
cas Mercuri, on va donar expli-
cacions sobre les presumptes
pressions a les quals l’hauria
sotmès l’exalcalde de Sabadell,
Manuel Bustos, per col·locar
Mari Carmen Cendrós –propera
al PSC sabadellenc– a l’AMB. 

Segons va informar l’advocat
de la plataforma Sabadell Lliu-
re de Corrupció, Raül Gar-

cia, –Balmón va evitar fer co-
mentaris a la premsa–, el vice-
president de l’AMB es va eximir
de responsabilitats i va declarar
que “no tenia control real de les
persones que entraven ni la fei-
na efectiva que feien”. 

Per tot plegat, Garcia va dub-
tar sobre el possible recorregut
que pot tenir la investigació so-
bre Balmón en aquesta con-
tractació. De totes maneres, l’ad-
vocat va criticar que els partits
tradicionals s’aprofiten d’a-
questes figures “per tenir gent
del partit a sou públic”.

Els alcaldes del PSC se sumen
al salari mínim de 1.000 euros
LABORAL4El mes passat l’al-
calde, Antoni Balmón, va anun-
ciar la seva decisió d’implantar
un salari mínim de 1.071,40 eu-
ros –l’actual és de 655– a la
ciutat. El primer pas seria exigir
a les empreses que optin a con-
cursos públics que introdueixin
aquesta remuneració a les nò-
mines dels seus treballadors. El
pas següent, més complicat,
contemplaria arribar a un acord
amb sindicats, empresaris i co-

merços per estendre la remune-
ració a tot el municipi. 

Doncs bé, ara els alcaldes so-
cialistes de la comarca han signat
un manifest demanant un sala-
ri “digne” per als ciutadans. Els
batlles proposen una xifra un
pèl més alta que la que va posar
sobre la taula Cornellà, en concret
1.075 euros, i es comprometen a
introduir clàusules a les empre-
ses subcontractades perquè
adoptin aquest salari mínim. 

Política | López, de Cornellà en Comú, passa a ser regidora no adscrita
La regidora de Cornellà en Comú Mari Carmen López –membre del cercle local 

de Podem– ha abandonat el grup i ha passat a ser regidora no adscrita. El moviment es 
va fer oficial al passat Ple de maig, durant el qual l’alcalde Balmón va comunicar a López el seu 

nou estatus al consistori. De moment no ha transcendit cap explicació sobre aquesta decisió. 

F. Javier Rodríguez
CORNELLÀ

Una de les diverses protestes dels treballadors cornellanencs. Foto: Twitter 
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La ciutat viu un esclat festiu
durant les Festes del Corpus 

TRADICIÓ4Del 26 al 29 de maig
Cornellà va viure un esclat festiu
amb motiu de la celebració de les
Festes del Corpus. Al llarg d’a-
quells dies el teixit associatiu, la
cultura popular i la música van
ser els protagonistes. Entre les
activitats van destacar les ac-
tuacions d’Els Catarres, Chenoa
i la Fundación Tony Manero, en-
tre altres, els quals van fer vibrar
les nits de Cornellà.

El primer dia El Mono Azul
i Calet, un grup de versions, va
animar l’ambient al parc de
Rosa Sentat. L’endemà la festa
va seguir amb una ballada de
sardanes a la plaça Lluís Com-
panys i el festival Corncanta
2016 a L’envelat. La festa va se-
guir amb les orquestres Tropi-
cana i Metropol i els concerts de
Maria Cambray i Balkumbia.

Amelie, Xuso Jones i Aina tam-
bé van actuar divendres 27 al
Parc Esportiu Llobregat, els
quals van ser els concerts més
multitudinaris.

El folklore també va ser pro-
tagonista de les festes i dissabte
28 es va celebrar la Festa Gale-
ga i el 30è Certamen de rumbes
i sevillanes. Aquest dia també
van actuar Chenoa, Molly Varlet,
Ran Ran Ran i la Fundación
Tony Manero, alguns dels con-
certs més esperats.

L’endemà, i últim dia –diu-
menge 29 de maig–, va ser el
torn d’Els Catarres i Círculo
Rojo, a més de les havaneres i el
rom cremat amb Els Pirates. Va
seguir la Festa Galega i les ba-
llades populars vam la Cobla
Vila d’Olesa. També va actuar la
Coral il·lusió de la Miranda.

La façana de l’escola Sant Miquel
llueix des de fa uns dies nova
imatge. Es tracta d’un mural re-
alitzat per la Factoria Artística de
Cornellà (FAC) coincidint amb la
celebració de la festa de prima-
vera a l’escola.

L’espai decorat és el tram
de la façana de l’escola Sant Mi-
quel que hi ha a la banda de la
carretera d’Esplugues. Els artis-
tes van dur a terme el mural en
un dia, en el qual es poden veu-
re llibres “volant” com si es trac-
tés d’ocells, per sobre de la mar,
en un paisatge que recorda a una
posta de sol. Sobre el dibuix s’hi
pot llegir “Per educar a un infant
cal tota la tribu”, una frase que
arriba poc després que la dipu-
tada de la CUP, Anna Gabriel,
pronunciés unes paraules simi-
lars en una entrevista. 

El mural es va elaborar de
forma participativa, en el qual
van col·laborar tant adults com
infants. “Mil gràcies a tots
aquells que vau venir a donar un
cop de mà”, agraeixen des de la
Factoria Artística de Cornellà a
les xarxes socials.

A més d’aquest mural, uns
dies més tard la FAC va realitzar
un altre dibuix a la façana de l’es-
plai Gavina, amb motiu de la ce-
lebració del seu 40è aniversari.
El cinema Pisa ha estat un altre
espai decorat per la FAC, on es
va fer un homenatge a Alícia al
País de les Meravelles. El grup
d’artistes també va decorar fa
temps l’estació d’autobusos.

OMPLIR DE COLOR LA CIUTAT
La Factoria Artística de Corne-
llà té l’objectiu d’apropar les
arts als carrers de la ciutat i fer-
les accessibles al públic. 

La FAC està integrada per di-

versos artistes cornellanencs i
cornellanenques que posen èm-
fasi en el treball col·lectiu i en
equip. “La suma de moltes ments
sempre enriqueix més que una”,
diuen a la seva carta de presen-
tació. Els artistes aglutinats a la
factoria entenen el muralisme
com a “eina d’expressió pública i
comunitària i, alhora, com una
manera de donar llum i embellir
espais grisos i apagats de la ciutat”. 

La FAC també ofereix tallers,
tant a l’aire lliure com en espais
tancats, i estan presents a molts
esdeveniments importants de
la ciutat, per “omplir de color tot
Cornellà”, segons el grup.

El mural ocupa una part de la façana de l’escola Sant Miquel. Foto: FAC

La Sant Miquel estrena mural 
a càrrec de la Factoria d’Artistes
Redacció
CORNELLÀ

Els Castellers van celebrar el Corpus del seu 25è aniversari. Foto: Ajuntament
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La Diputació de Barcelona ha
anunciat una aportació extraor-
dinària de caràcter social, dotada
amb 15 milions d’euros, i que
dóna resposta a les sentències
del Tribunal Constitucional (TC)
contra les mesures urgents per
afrontar l'emergència en l'àmbit
de l'habitatge i la pobresa ener-
gètica. Ho va fer Mercè Conesa du-
rant l'acte de presentació del Pla
d'Actuació de Mandat (PAM) 2016-
2019 de la corporació, celebrat a
l'Institut del Teatre, i que va reunir
els alcaldes de la demarcació.
La presidenta de la Diputació,

Mercè Conesa, defensa que “te-
nim un repte social que ens in-
terpel·la” i recorda que, “davant
del bloqueig al qual ens abo-
quen les últimes sentències del
Tribunal Constitucional, la Dipu-
tació respon de manera consen-

suada amb un pla de 15 milions
d’euros”.
El nou programa dóna cober-

tura als subministraments bàsics,
al lloguer o la hipoteca de l'habi-
tatge habitual, a la pèrdua tem-
poral o permanent d'habitatge
per desnonament, a l'alimentació
i necessitats bàsiques de subsis-
tència o a l'alimentació infantil, hi-
giene i lactància.
Per a Conesa, el nou país que

s'està construint “té una emer-
gència social que ha de ser ate-
sa” i, per aquest motiu, la Dipu-
tació negociarà amb les empre-
ses subministradores amb qui la
corporació té contractats els ser-
veis bàsics amb l'objectiu que
destinin una part de les factures
que s'abonen a cobrir les neces-
sitats de subministrament de les
persones que es troben en si-
tuació de vulnerabilitat.

“PRIMERA VEGUERIA”
A nivell nacional, la presidenta
Mercè Conesa posa de relleu

que “la Diputació de Barcelona
vol ser la primera vegueria de Ca-
talunya”  i deixa clar que la cor-
poració “no vol ser espectadora
del procés”, sinó protagonista
de la construcció del nou país. 
Des de la corporació també

s’envia un missatge de felicitació
als ajuntaments de la demarcació
perquè “han fet els deures en
aquests darrers quatre anys i han
reduït l'endeutament en un 15%”.

QUATRE PILARS
Territori, persones, tecnologia i
paisatges. Aquestes quatre pa-
raules defineixen els reptes que
afronta la Diputació amb el Pla
d'Actuació de Mandat 2016-2019,
quatre pilars que volen abraçar la
rica i complexa diversitat del te-
rritori, així com “donar resposta a
les necessitats i les demandes
dels pobles i ciutats”, en paraules
de la pròpia presidenta. 
A més de la voluntat d’impulsar

la participació activa al procés na-
cional, una de les principals apos-

tes d’aquest mandat és la transpa-
rència, per la necessitat d’explicar
“què volem fer, com ho volem fer”
i de poder “rendir comptes”, a través
d’un conjunt d’indicadors que el go-
vern de la Diputació ha implantat
en aquest document.
La Diputació ha projectat el

Pla d’Actuació de Mandat sota el
lema ‘Connectem’, un document
que també treballa per augmen-
tar la inversió al territori i oferir
més atenció a les persones. Per al
vicepresident primer, Dionís Gui-
teras, les línies mestres de l’àrea
que presideix són la cooperació
institucional, la protecció dels
Parcs Naturals, la promoció de l’ús
de la biomassa i la millora de la
gestió forestal, l’increment del
parc d’habitatges socials i l’apos-
ta per fer unes vies locals més se-
gures i al servei de les persones.
El vicepresident segon, Marc

Castells, destaca l’impuls dels
Plans Locals d’Ocupació, el man-
teniment de projectes com ‘Re-
empresa’ i ‘Accelera el creixement’

i l’aposta pels comerços de pro-
ximitat i la marca turística ‘Barce-
lona és molt més’, a través dels
projectes ‘Camins de Riu’ i del
‘Programa Biosphere’.
Per la seva banda, el vicepre-

sident tercer, Martí Pujol, posa èm-
fasi en poder fer arribar el servei
bibliotecari a tota la demarca-
ció, així com innovar en el servei
que actualment s’ofereix. Des de
l’àrea que ell encapçala, al llarg del
mandat també es continuarà
apostant per la cultura, l’esport i
el sistema educatiu.
Finalment, la vicepresidenta

quarta, Meritxell Budó, recorda
que la Diputació ofereix el Servei
Local de Teleassistència a 69.000
usuaris i impulsa plans contra la
pobresa i programes contra la
violència masclista. A més, també
es treballa per donar continuïtat
al servei ‘Respir’, al foment de la
participació i la mediació ciuta-
dana, al suport als ens locals i les
polítiques per a la salut pública i
a defensar els consumidors.

15 milions d’euros per fer 
front a la pobresa energètica

» La presidenta de la Diputació, Mercè Conesa, fa pública aquesta aportació social extraordinària
com a resposta a les sentències del TC durant la presentació del Pla d'Actuació de Mandat

Redacció
CORNELLÀ

El Pla d’Actuació de Mandat té la voluntat de donar resposta a les necessitats i les demandes dels pobles i ciutats. Fotos: Judit Contreras / Diputació de Barcelona i Arxiu

@diba
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El Museu de les Aigües traurà
exposicions al seu jardí

MUSEUS4El Museu de les Ai-
gües començarà un període de
reformes, les quals inclouran
un jardí museístic. Es preveu
que les obres comencin en el se-
gon semestre de l’any que ve.
Així ho va anunciar el president
executiu d’Agbar, Ángel Simón,
fa uns dies en el marc de la ce-
lebració del Dia Internacional
dels Museus.

Segons va anunciar Simón,
l’ampliació del museu integrarà
tot l’espai museístic de la Cen-
tral Cornellà. El nou jardí, a
més, serà públic i pensat per a

l’accés dels ciutadans. Martí Bo-
ada, doctor en Ciències Am-
bientals i investigador de l’Ins-
titut de Ciència i Tecnologia
Ambientals (ICTA) de la UAB,
serà el responsable de l’actuació
al nou jardí.

Segons Agbar, al Museu de
les Aigües assisteixen anual-
ment 18.000 escolars per fer
activitats ambientals. Amb
aquesta ampliació, el grup Agbar
fa èmfasi en una nova manera de
concebre els museus, els quals
serveixen “d’element generador
d’una nova realitat urbana”. 

Fa uns dies l’Auditori de Cor-
nellà va donar a conèixer la
programació de la tardor d’en-
guany, en la qual destaca la ce-
lebració del Festival Interna-
cional de Pallassos, amb Leo
Bassi com a principal reclam.
Des de l’1 de juny ja estan dis-
ponibles les entrades, tant per
als espectacles de pallassos, com
per als musicals i teatrals.

La nova temporada de L’Au-
ditori arrencarà el 2 d’octubre
amb l’obra teatral Dansa d’a-
gost, la qual gira entorn de la
vida de cinc germanes solteres
d’entre trenta i quaranta anys
que viuen a Irlanda. 

El 25 de novembre serà el
torn de Caiguts del cel, de Ser-
gi Belbel, amb intèrprets de re-
nom com Emma Vilarasau, Jor-
di Bosch, Anna Barrachina i
Carles Martínez. Joan Pera tam-
bé actuarà a L’Auditori, amb

L’avar, de Molière, l’11 de des-
embre. Durant l’edició de tardor
també hi haurà actuacions mu-
sicals com Destino –5 de no-
vembre–, del cantant hospita-
lenc Antonio Orozco.

Pel que fa al Festival Inter-
nacional de Pallassos, se cele-
brarà a partir del 21 d’octubre
amb l’actuació del mestre de la

sàtira i la bufonada, Leo Bassi.
L’emblemàtic pallasso portarà a
Cornellà la seva obra Misa Pa-
tólica, amb la qual ha passat per
desenes d’escenaris des de la
seva estrena a Madrid el 2012.
L’endemà serà el torn de Car-
nages, una obra col·lectiva que
compta amb la participació de
set pallassos.

Leo Bassi en la seva obra, ‘Misa Patólica’. Foto: YouTube

Leo Bassi, plat fort del 
pròxim Festival de Pallassos

Redacció
ALMEDA

Joventut | Tret de sortida de la nova edició de les Nits d’Insòmnia
El passat  cap de setmana del 5 i 6 de juny es va donar el tret de sortida a la nova edició 

de les Nits d’Insòmnia. La programació, adreçada als joves de la ciutat d’entre 16 a 35 anys, 
s’allargarà fins al 2 de juliol. Els primers tallers que es van oferir van ser El Misteri del Circ, un

tast de formatges i cerveses artesanes i una sortida per repartir preservatius a les zones d’oci.

Exterior del Museu de les Aigües. Foto: Arxiu
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La botiga més antiga de la ciutat,
Balasch, ha tancat les seves por-
tes. L’establiment va obrir l’any
1916 i es dedicava al sector de la
moda. “Cornellà és una ciutat
amb una sobredosi de grans es-
tabliments i grans superfícies”,
lamenten des de la botiga.

Segons Balasch, la zona on
està la botiga, el carrer de Rubió
i Ors –antic carrer Major– s’ha
convertit en un “desert urbà:
més del 50% dels locals estan
tancats i el nivell dels establi-
ments és molt baix”.

Tot i haver dut a terme una
remodelació de l’establiment fa
cinc anys, una actuació que va te-
nir un cost de 400.000 euros,
Balasch ha hagut de tancar. Els
seus propietaris culpen les grans
superfícies comercials de la zona
–Eroski, Hipercor i Splau, que
ocupen 150.000 metres qua-
drats de superfície– de la dava-

llada del petit comerç. Des de Ba-
lasch afirmen que la inauguració
el 1994 de l’Eroski ja va tenir “un
gran impacte” i recorden que
“els sis primers mesos del 1995,
a Cornellà, es van tancar al vol-
tant de 400 botigues”.

Un any després es va inau-
gurar l’Hipercor i el 2010 l’Splau.
Ara, a més, es preveu que s’obri

l’outlet a Viladecans, fet que “fa
tremolar” el petit comerç del
Baix Llobregat, segons indiquen
els botiguers.

Davant d’això, Balasch la-
menta la política comercial de
l’Ajuntament durant els últims
22 anys, la qual ha estat, asse-
guren, “impulsar les grans su-
perfícies comercials”.

Entrada de la botiga Balasch, al carrer de Rubió i Ors. Foto: Google Maps

Tanca la botiga Balasch, 
la més antiga de la ciutat

Redacció
CENTRE

Mercats | L’escola Martinet celebra un mercat d’intercanvi
Fa uns dies l’AMPA de l’escola Martinet va organitzar una nova edició del Mercat 

d’Intercanvi Infantil. Com fan cada any, es van poder intercanviar diversos objectes de
segona mà. Per exemple, hi havia llibres, revistes, contes, còmics, joguines i instruments

musicals, a més de roba i altres. La jornada va tenir lloc el 5 de juny al matí. 

La Confederació de Comerç
cessa Miquel Àngel Fraile 

POLÈMICA4La Confederació
de Comerç de Catalunya (CCC)
va comunicar el passat dijous
dia 2 el cessament del seu se-
cretari general, Miquel Àngel
Fraile, perquè, segons indica,
“els comptes dels darrers exer-
cicis s’han tancat amb pèrdues”.
Segons un comunicat, la junta
“ha perdut la confiança en la tas-
ca de Fraile”.

Segons va avançar El Perió-
dico i han confirmat fonts de la
CCC a aquesta publicació, una
auditoria externa hauria detec-
tat un forat de més de dos mi-
lions d’euros als comptes. 

El mateix Fraile ha explicat
a diversos mitjans que va posar
a disposició el seu càrrec a prin-

cipis de juny perquè  s’han
arrossegat anys de pèrdues,
però ha negat la possibilitat que
hi hagi cap irregularitat. Se-
gons va indicar El Periódico, la
CCC també ha rellevat de les se-
ves funcions a Rosa Maria Se-
rrano, directora del departa-
ment de Formació de l’entitat i
esposa de Fraile. 

De moment, i de manera in-
terina, la presidenta de la Con-
federació de Comerç, M. Rosa
Eirtja –qui hauria encarregat
l’auditoria–, ha assumit les fun-
cions de la secretaria general.

Fraile havia estat l’únic se-
cretari general de la patronal de
comerciants catalana des de la
seva fundació, l’any 1985. 
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La bona feina de Jordi Roger al
capdavant de la UE Cornellà ha
portat al club a renovar la seva
confiança en el tècnic barceloní.
El passat dia 9 es va confirmar
l’acord amb l’entrenador, de
manera que la 2016-17 serà la si-
sena temporada consecutiva de
Roger a la banqueta verda. 

El tècnic va fer el salt al pri-
mer equip des del juvenil durant
el curs 2011-12 i, des d’aleshores,
ha aconseguit aixecar el títol de
Tercera divisió, ha certificat l’as-
cens a Segona B i fa dues tem-
porades va aconseguir classificar
l’equip per als setzens de final de
Copa del rei, on va caure contra
el Reial Madrid. Després de sal-
var agònicament l’equip durant
el curs 2014-15 –amb un gol
d’Óscar Muñoz contra el Lleida

a l’última jornada–, la tempora-
da que ara ha acabat l’equip va
funcionar molt millor i des de l’i-
nici de la campanya va quedar
clar que optava a acabar entre els
quatre primers. 

EL CAPITÀ TAMBÉ CONTINUA
La continuïtat de Jordi Ro-
ger, però, no és l’única que ja

s’ha confirmat. Un dels pesos
pesants del vestidor, el capità
David Garcia, també ha reno-
vat la seva vinculació amb l’en-
titat. Garcia, que complirà la
seva desena temporada al club,
va ser el jugador més utilitzat
el curs passat, amb 35 partits
i 3.033 minuts en els quals va
marcar cinc gols.

Talavera, Roger i Manzano, en l’anunci de l’acord. Foto: Andrés Ayala / UEC

Jordi Roger continuarà a la 
banqueta de la UE Cornellà

» La 2016-17 serà la sisena temporada al club del tècnic barceloní
» El capità verd-i-blanc David Garcia també renova el seu contracte 

El Cros Popular recapta 
més de 12.000 euros

ATLETISME4L’esport i les cau-
ses solidàries van tornar a aga-
far-se de la mà. Més d’un miler
de persones van participar en la
sisena edició del Cros Popular el
passat dia 21 de maig, una cur-
sa que formava part del calen-
dari d’actes de la IV Setmana de
la Dignitat.

Els participants a la cursa van
aconseguir reunir 77.625 quilo-
vats d’energia –un acumulat de
les calories que els atletes van
cremar durant el recorregut–,
cosa que es tradueix en un estalvi

de 12.420 euros per a una cin-
quantena de famílies de la ciutat.  

A banda d’aquest resultat,
en el marc de la cursa es van or-
ganitzar diferents activitats sota
el paraigua Corre o camina con-
tra la pobresa energètica, en la
qual es van organitzar activitats
com una classe magistral soli-
dària de zumba en la qual van
participar unes 400 persones i
que també va servir per recaptar
mig miler de quilos d’aliments
que es destinaran a la Botiga So-
lidària de Cornellà.

HOMENATGE4El bo i millor de
l’esport de la ciutat es va reunir
al parc de Can Mercader diven-
dres dia 3 per tornar a celebrar
la Festa de l'Esport, la gala que
serveix per cloure la temporada
esportiva i per homenatjar les
persones i les entitats que des-
taquen per la seva aportació als
valors més enllà dels resultats.

Els plats forts de la nit van
ser els 25 guardons a totes les
entitats de les diferents disci-
plines, com la UE Cornellà, el

CFS Cornellà, el CB Cornellà o
l’Almeda, el Cornellà Atlètic o el
Club d’Atletisme Can Merca-
der, el Rugby Club Cornellà o el
Club Natació Cornellà. En l’a-
partat individual es va premiar
el jove atleta Kevin Cerro, He-
lena Oma i representants dels
clubs d’handbol, ciclisme, escacs
o petanca, entre d’altres.

A més, durant la gala també
es va voler reconèixer la tasca
d’altres persones i entitats en as-
pectes com el joc net o la trajec-

tòria històrica. Així, l’ultraatleta
Núria Picas va rebre el premi
Ciutat de Cornellà i la periodis-
ta i seleccionadora Natàlia Arro-
yo va ser distinguida amb el
guardó Premsa, ràdio i TV. La
Menció Especial a l’Esport va ser
per a la selecció espanyola de wa-
terpolo femení i altres premis
que es van lliurar a Can Merca-
der van ser el de Dona i Esport
a Paquita Linares o el guardó A
la Tasca Social de l’Esport a l’as-
sociació (+) MEC.

Bàsquet | El CB Cornellà tanca la temporada amb una festa
La temporada 2016-17 del CB Cornellà es va tancar, de manera oficial, el passat dia 11

de juny, quan el club va organitzar la gran festa per posar el punt final al curs. Can
Carbonell va ser l’escenari d’un gran dia bàsquet, amb competicions de 3x3, de 5x5 i

d’habilitats i tirs a cistella. A més, els participants van compartir un dinar de germanor.

Redacció
CORNELLÀ

Una imatge dels moments anteriors a l’inici de la cursa. Foto: PELL

La ciutat presumeix d’esport

La foto de família dels premiats. Foto: Ajuntament
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AGENDA MENSUALAGENDA MENSUALAGENDA MENSUAL
DIVENDRES 17 DE JUNY
22:00 Stromboli Jazz Band. Activitat cultural que
s’emmarca en el programa de Petits Concerts
a l'Orfeó 2016. Durada: una hora i mitja. Lloc:
Orfeó Catalonia.

DISSABTE 18 DE JUNY
21:00 Taller de Pintxos creatius, a càrrec de la
Sònia Mena. Organitza: Departament de
Joventut de l’Ajuntament. Durada de l’acti-
vitat: tres hores. Lloc: Centre Cívic Sant Ilde-
fons.

18 I 19 DE JUNY
22:00Taller de massatge tailandès, a càrrec de
Maria José Sánchez. Activitat en el marc del
programa de les Nits d’Insòmnia, adreçada al
públic juvenil de Cornellà. Lloc:   Centre Cívic
Sant Ildefons.

DIUMENGE 19 DE JUNY
12:00Visita guiada a la planta noble del Mu-
seu Palau Mercader, decorada segons el
gust d'una família aristocràtica de finals del
s. XIX. A càrrec de Kuan Um!. Durada: una
hora. Lloc: Museu Palau Mercader.

FINS AL 23 DE JUNY
Matí-Tarda Exposició: Immersos en les da-

des. És una adaptació de l'exposició Big
Bang Data, la qual es va exposar del Centre
de Cultura Contemporània de Barcelona
(CCCB). Lloc: Centre Citilab.

DIMECRES 15 DE JUNY
18:00 Conte per a nadons El viatge de la Kabish.
A càrrec d’Elisabeth Ulibarri. Adreçat a famílies
amb infants de 6 a 36 mesos. Durada: una
hora. Lloc: Sala Maginet de la Biblioteca Cen-
tral de Cornellà (BCC).

FINS AL 21 DE JUNY
Matí-Tarda Inscripcions al Tecnoestiu 2016. Les
activitats estan programades del 22 de juny
al 27 de juliol (activitat d'un dia). Inscripcions:
inscripcio@citilab.eu (Citilab).

DISSABTE 18 DE JUNY
12:00 Aquagym Tropical Party. Durada de l’ac-
tivitat: una hora i mitja. Lloc: Complex Parc
Esportiu Llobregat (PELL).

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Activitats de celebració dels 40 anys de
l’Esplai Gavina. Hi ha exposicions, xe-
rrades i tallers. Lloc: Centre d’Esplai In-
fantil i Juvenil Gavina.

Esplai Gavina: 
40 anys volant!
Fins al 23 de juny

Visites guiades al riu Llobregat: taller
de cants i sons dels ocells. Durada: dues
hores. Lloc de sortida: carrer de la Ver-
ge de Montserrat.

Visites guiades 
al riu Llobregat

Ds. 18 de juny a les 10:00

Òpera de Cornellà: Rigoletto, de Giu-
seppe Verdi. Horari: de 18:30 a 20:00
hores. Lloc: Sala Ramon Romagosa (Pa-
tronat).

Òpera de Cornellà: 
‘Rigoletto’ de Giuseppe Verdi

Dv. 17 de juny a les 18:30

Podràs practicar: Escalada al rocò-
drom i boulder. Lloc: Rocòdrom- Parc
de Can Mercader. Col·labora: Escola de
Muntanya Esport i Natura.

Esports de Muntanya:
rocòdrom i boulder

17 i 18 de juny
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